

-----  
// HSFK-Newsletter Nr. 21, August 2008 - [www.hsfk.de](http://www.hsfk.de)

// PRIF Newsletter No. 21, August 2008 - [www.prif.org](http://www.prif.org)  
-----

## **WILLKOMMEN BEIM 21. HSFK-NEWSLETTER**

Dieser Newsletter und frühere Ausgaben stehen zusätzlich auf der Webseite der HSFK als pdf-Downloads zur Verfügung: <http://www.hsfk.de/index.php?id=70>

## **WELCOME TO PRIF'S 21st NEWSLETTER**

This newsletter and earlier issues are also available as pdf-downloads at PRIF's website:  
<http://www.hsfk.de/index.php?id=70&L=1>

## **INHALT**

- 01// Neues aus der HSFK & ihren Projekten
- 02// Veranstaltungen
- 03// Neue Publikationen
- 04// Personalien

## **CONTENTS**

- 01// News from PRIF & Projects
- 02// Conferences & Events
- 03// Latest Publications
- 04// Staff

## **01// NEUES AUS DER HSFK & IHREN PROJEKTEN**

### **// HSFK-Jahreskonferenz am 10. und 11. Oktober fragt nach Normen jenseits der Genfer Konventionen**

Die diesjährige HSFK-Jahreskonferenz unter dem Titel „A Normative Order Beyond Geneva? Humanitarian law in a rapidly changing landscape of conflict and war“ wird in Zusammenarbeit mit dem Peace Studies Program der Cornell University in Ithaca (NY), USA, abgehalten. Sie findet am 10. und 11. Oktober im Casino des Campus Westend der Goethe Universität Frankfurt statt. Das Exzellenzcluster der Frankfurter Universität „Die Herausbildung normativer Ordnungen“ fördert die Konferenz. Das Programm sowie ein Anmeldeformular erhalten Sie in Kürze auf <http://www.hsfk.de>

Weiteres über das Exzellenzcluster erfahren sie unter <http://www.normativeorders.net/>

### **// DFG unterstützt Projekt zu Demokratieförderung von HSFK und Goethe-Universität Frankfurt**

Das Kernprojekt der HSFK in Kooperation mit Prof. Dr. Puhle von der Goethe-Universität Frankfurt „Demokratieförderung als Risikostrategie: Die Demokratisierungspolitik der Demokratien“ wird von der Deutschen Forschungsgemeinschaft (DFG) für zwei Jahre gefördert. Eine Projektskizze finden Sie unter <http://www.hsfk.de/index.php?id=138>

### **// Projekt über Gewaltssysteme in Indonesien und den Philippinen wird vom Exzellenzcluster gefördert**

Seit Juli 2008 fördert das Exzellenzcluster der Universität Frankfurt „Die Herausbildung normativer Ordnungen“ das Projekt „Genese, Struktur und Funktionsweise gewaltförmiger Systeme sozialer Kontrolle. Ein inter- und intra-nationaler Vergleich zwischen Indonesien und den Philippinen“ von Dr. Peter Kreuzer. Die Förderung läuft sechs Monate. Eine Projektskizze ist nachzulesen unter <http://www.hsfk.de/index.php?id=711>

**// Projekt über regionale Sicherheitsarrangements wird vom Exzellenzcluster gefördert**

Das Exzellenzcluster der Universität Frankfurt „Die Herausbildung normativer Ordnungen“ fördert seit Juli 2008 das Projekt „Regionale Sicherheitsarrangements als Barrieren oder Bausteine globaler normativer Ordnungen“ von Dr. Matthias Dembinski. Die Förderung läuft bis Ende 2008. Bis dahin soll ein Antrag für ein großes Projekt unter dieser Fragestellung ausgearbeitet werden, um eine längerfristige Finanzierung damit einzuwerben. Mehr über das Projekt erfahren Sie auf <http://www.hsfk.de/index.php?id=710>

**// Comenius-Medienpreis für DVD „Krieg in den Medien“**

Die DVD „Krieg in den Medien“ wurde mit dem Comenius Siegel für Ethische Bildung und der Medaille für herausragende exemplarische Medienprodukte ausgezeichnet. Die Comenius-Auszeichnungen für didaktische Medien werden von der Gesellschaft für Pädagogik und Information (GPI) verliehen. Die DVD entstand in Zusammenarbeit mit der Freiwilligen Selbstkontrolle Fernsehen e.V. (FSF) und dem Institut für Bildung in der Informationsgesellschaft e.V. (IBI). Die Bundeszentrale für politische Bildung (bpb) vertreibt die DVD für 6,- Euro. Prof. Dr. Christian Büttner und Magdalena Kladzinski von der HSKF begleiteten das Projekt wissenschaftlich. Mehr zum Comenius-Preis und zur DVD erfahren Sie über [http://www.hsfk.de/index.php?id=25&tx\\_ttnews\[tt\\_news\]=595&tx\\_ttnews\[backPid\]=5&cHash=f347f77594](http://www.hsfk.de/index.php?id=25&tx_ttnews[tt_news]=595&tx_ttnews[backPid]=5&cHash=f347f77594)

**02// VERANSTALTUNGEN**

**// “Exchanging Ideas on Europe 2008. Rethinking the European Union”, 1.-3. September in Edinburgh**

Auf der 38. Jahreskonferenz der University Association for Contemporary European Studies (UACES) wird Dr. Wolfgang Wagner einen Vortrag zum Thema „Parliaments and European Security Policy. Mapping the Parliamentary Field“ halten. Das Paper ist in Zusammenarbeit mit Dr. Nicole Deitelhoff und Dirk Peters entstanden. Gastgeber ist das Edinburgh Europa Institute. Weitere Informationen finden Sie unter <http://www.uaces.org/Edinburgh.htm>

**// Vortrag bei der Montagsgesellschaft zur US-Präsidentenwahl am 2. September**

Die Montagsgesellschaft e.V., das Generalkonsulat der USA in Frankfurt sowie die HSKF luden gemeinsam zu einer Veranstaltung über die Präsidentenwahl in den Vereinigten Staaten ein. Prof. Dr. Stephen Wayne, Politikwissenschaftler der Georgetown University, Washington D.C., USA, wird in englischer Sprache vortragen und anschließend mit dem Auditorium diskutieren. Diese Veranstaltung findet am 2. September auf dem Campus Westend statt. Sie ist jedoch bereits ausgebucht. Über weitere Veranstaltungen der Montagsgesellschaft können Sie sich hier informieren: <http://www.montagsgesellschaft.de>

**// Tagung der Ev. Akademie Arnoldshain zur neuen Hochrüstung am 7. und 8. September**

Das Friedensgutachten 2008 steht im Mittelpunkt der Tagung „Die neue Hochrüstung sprengt alle Dimensionen - Was tun gegen die gefährliche Aufwärtsspirale?“ der Evangelischen Akademie Arnoldshain vom 7. bis 8. September 2008. Dr. Matthias Dembinski, Dr. Bernhard Moltmann, Dr. Annette Schaper und Dr. Bruno Schoch werden dort referieren. Das Programm sowie die Möglichkeit sich anzumelden finden Sie unter [http://www.evangelische-akademie.de/tagung\\_507.html](http://www.evangelische-akademie.de/tagung_507.html)

**// Konferenz zu britischer und US-Außenpolitik am 18.-19. September an der London School of Economics**

Die British International Studies Association (BISA) und die United States Foreign Policy Working Group veranstalten ihre 3. Jahreskonferenz vom 18.-19. September an der London School of Economics. Alexandra Homolar-Riechmann wird einen Vortrag “Loose Morals: Foundations of Neoconservatism“ (im Programm noch unter dem Titel “Philosophical Justification of Neoconservatism“) beitragen. Das Programm finden Sie unter <http://americas.sas.ac.uk/events/programmes/BISA.php>

**// Vortrag von Bernhard Moltmann zu Rüstungsexporten am 18. September in Frankfurt**

Eine Konsultation des Zentrums Ökumene der Evangelischen Kirche in Hessen und Nassau (EKHN) in Frankfurt widmet sich am 18. September 2008 ethischen Kriterien und der Kontrolle von Rüstungsexporten, an der Dr. Bernhard Moltmann als Diskutant mitwirkt. Bei der Konsultation wird Simon Traut, Universität Marburg, die Ergebnisse einer Recherche vorstellen, die er während seines Praktikums an der HSKF (April - Juni 2008) zu deutschen Rüstungsexporten in Staaten erstellt hat, die Heimat von Partnerkirchen der EKHN sind. <http://www.zentrum-oekumene-ekhn.de/297.0.html>

**// Vortrag von Bernhard Moltmann zu Rüstungsexporten in Nürnberg am 24. September**

„Rüstungsexporte - Überlegungen zu ethischen Kriterien und Kontrolle“ lautet die Themenstellung für einen Vortrag, den Dr. Bernhard Moltmann am 24. September 2008 um 19.30 Uhr bei der Evangelischen

Stadtkademie in Nürnberg hält. Näheres erfahren Sie unter <http://www.evangelische-stadtkademie-nuernberg.de/index.php?page=000&kat=110>

**// Tagung zum Friedensgutachten 2008 in Koblenz am 25. September**

Am 25. September veranstalten die Landeszentrale für politische Bildung Rheinland-Pfalz, die Generaldirektion Kulturelles Erbe Rheinland-Pfalz und die Redaktion des Friedensgutachtens eine Fachtagung unter dem Titel „Uns geht's gut - wir (ver-)kaufen Waffen! - Neue Trends im Waffenhandel und der Rüstungswirtschaft?“. Es referieren und diskutieren u.a. Dr. Bernhard Moltmann, Alexandra Homolar-Riechmann und Dr. Bruno Schoch. Die Veranstaltung findet von 14 bis 20 Uhr auf der Festung Ehrenbreitstein in Koblenz statt. Weitere Informationen und Anmeldung unter <http://www.politische-bildung-rlp.de/friedens-und sicher.html>

**// Unterzeichnung der „Wissenserklärung“ am 9. Oktober in der Deutschen Nationalbibliothek Frankfurt**

Unter der Federführung des Planungsverbandes Ballungsraum Frankfurt/Rhein Main ist eine Erklärung ausgearbeitet worden, die am 9. Oktober um 18 Uhr in der Deutschen Nationalbibliothek in Frankfurt von rund 150 Direktoren, Geschäftsführern, Präsidenten und anderen Leitern von Universitäten, außeruniversitären Forschungsinstituten, Unternehmen, Kultureinrichtungen und Verbänden unterzeichnet wird (vor Presse und geladenen Gästen). In dieser „Erklärung zur Wissensregion FrankfurtRheinMain“ sind Ziele und Forderungen der Unterzeichnenden formuliert, wie die Wissensregion sich noch besser entwickeln und im Wettbewerb mit anderen Metropolregionen behaupten könnte. Für die HSKF wird Prof. Dr. Harald Müller die Erklärung unterzeichnen. Mehr über die Erklärung und die Initiative zur Wissensregion erfahren Sie unter <http://www.wissensportal-frankfurtheinmain.de>

**// Harald Müller diskutiert auf Symposium zur Eröffnung der Frankfurter Buchmesse am 12. Oktober**

Am 11. und 12. Oktober findet im Frankfurter Römer ein Internationales Symposium anlässlich der Buchmesse unter dem Titel „Imaginärer Osten – Imaginärer Westen. Transkulturell denken“ statt. Prof. Dr. Harald Müller moderiert die Sitzung „Das Projekt Europäische Union als ‘Festung Europa’ oder ‘Idee’ von Europa?“ am 12. Oktober von 9.30 bis 11 Uhr. Eine Anmeldung ist kostenlos, aber obligatorisch bei [ripken@book-fair.com](mailto:ripken@book-fair.com)

**// Tagung „Religion - Konflikt – Frieden“ vom 24. bis 26. Oktober in der Evangelischen Akademie Villigst**

Bei der Jahrestagung des Forschungsverbundes Religion und Konflikt wird Dr. Claudia Baumgart-Ochse zu „Religion in der Politikwissenschaft: Begriffe - Konzepte - Forschungsfelder“ vortragen. Die Tagung wird von der Evangelischen Akademie Villigst in Zusammenarbeit mit der Forschungsstätte der Evangelischen Studiengemeinschaft (FEST) veranstaltet. Weitere Informationen bietet <http://www.religion-und-konflikt.de/index.html>

**// Millennium Annual Conference an der London School of Economics am 25. und 26. Oktober**

Die Zeitschrift Millennium hält ihre Jahreskonferenz 2008 unter dem Titel „Interrogating Democracy in International Relations“ am 25. und 26. Oktober an der London School of Economics (LSE) ab. Dort werden Dr. Anna Geis und Dr. Wolfgang Wagner ihr gemeinsames Paper „How far is it from Königsberg to Kandahar?“ präsentieren. Mehr über die Konferenz erfahren Sie unter <http://www.lse.ac.uk/Depts/intrel/millenn/>

**// Lothar Brock spricht auf Fachtagung von „Brot für die Welt“ am 30. und 31. Oktober in Bonn**

Prof. Dr. Lothar Brock wird einer der Vortragenden auf der Fachtagung „Welche Wirkung wollen wir?“ sein. Die Tagung wird am 30. und 31. Oktober im Gustav-Stresemann-Institut in Bonn von „Brot für die Welt“ veranstaltet und beleuchtet die Erfahrungen aus fünf Jahrzehnten Entwicklungszusammenarbeit. Mehr Informationen über die Tagung und Anmeldeöglichkeiten finden Sie unter <http://www.brot-fuer-die-welt.de/>

### **03// PUBLIKATIONEN**

**// Erster Band der neuen HSKF-Reihe beim Nomos Verlag erschienen – „Turbulente Stabilität“ von Jonas Wolff**

Dr. Jonas Wolff bestreitet den ersten Band der neuen Studienreihe der HSKF im Nomos-Verlag mit seiner Dissertation über die „Turbulente Stabilität. Die Demokratie in Südamerika diesseits ferner Ideale“. Anhand der Fälle Argentinien und Ecuador belegt der Autor, dass weder Linksruck noch Massenproteste die Demokratie an sich gefährden können. Der Band mit der ISBN 978-3-8329-3388-3 ist für 64,- Euro im Buchhandel oder direkt beim Nomos-Verlag erhältlich: <http://www.nomos.de>

**// Im Band 3 der HSKF-Reihe bei Nomos analysiert Dörthe Rosenow die Rolle des Wehrbeauftragten**

Dörthe Rosenow untersucht in Band 3 der Nomos-Reihe „Der Wehrbeauftragte im Transformationsprozess. Vom Kontrolleur zum Ombudsmann“ den Wandel in der Rolle des Wehrbeauftragten und der Bundeswehr. Das

Buch mit der ISBN 978-3-8329-3791-1 ist für 24,- Euro im Buchhandel oder beim Nomos-Verlag erhältlich:  
<http://www.nomos.de>

**// Gemeinsamer Band von Cornell University und HSKF zu Demokratie und Sicherheit**

Prof. Dr. Harald Müller und Dr. Niklas Schörnig haben gemeinsam mit Prof. Dr. Matthew Evangelista den Band „Democracy and Security. Preferences, norms and policy-making“ herausgegeben, der im Routledge Verlag erschienen ist. In dem Sammelband untersuchen Autoren des Peace Study Programs der Cornell University und der HSKF, welche Auswirkungen demokratische Normen und Präferenzen auf die Sicherheitspolitik haben. Das Buch mit der ISBN 978-0-415-43389-1 kann für ca. 90,- Euro im Buchhandel oder direkt bei Routledge bestellt werden: <http://www.routledge.com/>

**// Im HSKF-Report 4/2008 untersucht Carsten Rauch die indische Außenpolitik seit der Unabhängigkeit**

Im HSKF-Report 4/2008 „Blockfreiheit ade? Wandel und Konstanz der indischen Außenpolitik seit der Unabhängigkeit“ weist Carsten Rauch nach, dass Indiens Strategie der Blockfreiheit sowie die scheinbare Abkehr von ihr nach dem Ende des Kalten Krieges nur Anpassungsstrategien zum Erreichen des gleichbleibenden Ziels, das Land zu einer Weltmacht zu machen, sind. Damit widerspricht Rauch der Annahme eines grundsätzlichen ideologischen Wandels in der indischen Außenpolitik. Der Report ist in gebundener Form für 6,- Euro erhältlich und steht als kostenloser Download zur Verfügung unter <http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/report0408.pdf>

**// Im HSKF-Report 3/2008 befasst sich Hans-Joachim Schmidt mit der Zukunft der konventionellen Rüstungskontrolle**

Im HSKF-Report 3/2008 „Ende oder Neuordnung der konventionellen Rüstungskontrolle?“ beschreibt Dr. Hans-Joachim Schmidt die wichtigsten Funktionen des KSE-Vertrags (Vertrag über konventionelle Streitkräfte in Europa) für die europäische Sicherheit, die zentralen Elemente des adaptierten KSE-Vertrags (AKSE) sowie die Gründe für die Blockade seiner Ratifizierung. Er schließt mit Empfehlungen für die Neuordnung der konventionellen Rüstungskontrolle. Der Report ist in gebundener Form für 6,- Euro erhältlich und steht als kostenloser Download zur Verfügung unter <http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/report0308.pdf>

**// PRIF Report No. 83 von Heidrun Zinecker zur Gewalteskalation in Honduras**

Prof. Dr. Heidrun Zinecker zeigt im PRIF Report No. 83 „Violence in a Homeostatic System - the Case of Honduras“ wie in Honduras der Staat funktionieren kann trotz der Ohnmacht des staatlichen Sicherheitssektors und der hohen Gewaltkriminalität. Der Text ist im März 2008 in deutscher Sprache bereits als HSKF-Report 1/2008 „Gewalt im Gleichgewichtssystem – Der Fall Honduras“ erschienen. Der PRIF Report ist als gebundene Ausgabe für 10,- Euro erhältlich und steht kostenlos als PDF-Download zur Verfügung unter <http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/prif83.pdf>

**// HSKF-Standpunkt 1/2008 von Giorgio Franceschini über die Chancen für ein atomwaffenfreies Europa**

Die meisten Menschen in Europa lehnen laut Umfragen die Stationierung von Kernwaffen in ihren Ländern ab. Im HSKF-Standpunkt 1/2008 „Naives Hirngespinnst oder reale Option? Perspektiven für ein kernwaffenfreies Europa“ untersucht Giorgio Franceschini die Chance für eine atomwaffenfreie Zone Europa. Was überwiegt: das Gefahrenpotential von Atomwaffen oder der Sicherheitsgewinn?  
[http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/Standpunkte-1-2008\\_\\_bildschirmoptimiert\\_.pdf](http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/Standpunkte-1-2008__bildschirmoptimiert_.pdf)

**04// PERSONALIA**

**// Elke Krahmann wird ein Jahr lang Gastforscherin an der HSKF sein**

Vom 1. Oktober 2008 an wird Dr. Elke Krahmann vom Institut für Politikwissenschaft der Universität Bristol ein Jahr lang als Gastforscherin an der HSKF sein. Ihr wird während dieser Zeit ein Alexander von Humboldt-Forschungsstipendium gewährt. Sie forscht zum Thema Privatisierung von Sicherheit. Mehr über Dr. Elke Krahmann erfahren Sie auf <http://seis.bris.ac.uk/~poxek/>

**// Anna Geis nochmals Vertretungsprofessorin an der Universität Frankfurt im Wintersemester 2008/2009**

Dr. Anna Geis vertritt im Wintersemester 2008/2009 erneut an der Goethe-Universität Frankfurt die Professur für Politikwissenschaft mit dem Schwerpunkt Außenbeziehungen westeuropäischer Staaten. Ihre Lehrveranstaltungen finden Sie unter <http://univis.uni-frankfurt.de/prg?search=persons&fullname=Geis,Anna&show=info>

**// Nicole Deitelhoff bleibt für ein weiteres Semester an der Universität Bremen**

Dr. Nicole Deitelhoff wird für ein weiteres Semester an der Universität Bremen bleiben. Im Wintersemester übernimmt sie eine Forschungsprofessur. Im Sommersemester hatte sie dort bereits eine Vertretungsprofessur inne. Mehr über Dr. Nicole Deitelhoff ist nachzulesen unter [http://www.hsfk.de/index.php?id=10&no\\_cache=1&detail=136&no\\_cache=0&cHash=84b87b417a](http://www.hsfk.de/index.php?id=10&no_cache=1&detail=136&no_cache=0&cHash=84b87b417a)

**// Philip Liste seit Juni 2008 wissenschaftlicher Mitarbeiter der Goethe-Universität Frankfurt**

Philip Liste ist seit Juni 2008 wissenschaftlicher Mitarbeiter am Institut für Politikwissenschaft der Goethe-Universität Frankfurt. Zuvor war er seit Januar 2004 Doktorand und Stipendiat der HSFK. Seine Lehrveranstaltungen finden sich unter <http://www.gesellschaftswissenschaften.uni-frankfurt.de/pliste>

**01// NEWS FROM PRIF & PROJECTS**

**// PRIFs' Annual Conference, October 10-11, Poses the Question of a Normative Order Beyond Geneva**

PRIFs' Annual Conference under the title "A Normative Order Beyond Geneva? Humanitarian law in a rapidly changing landscape of conflict and war" will be held in co-operation with the Peace Studies Program of Cornell University, Ithaca (NY), USA. It takes place at the Casino of Frankfurt University's Westend Campus on 10-11 October. The conference is supported by the Frankfurt Cluster of Excellence "The Formation of Normative Orders". Please find the programme and application form soon at <http://www.hsfk.de>  
For further information about the Cluster of Excellence please view <http://www.normativeorders.net/>

**// German Research Foundation Funds Joint Project for Democracy Promotion of PRIF with the University Frankfurt**

PRIF's core project „Demokratieförderung als Risikostrategie: Die Demokratisierungspolitik der Demokratien“ (Democracy promotion as risk strategy: The democracies' policy of democratization) in co-operation with Prof. Dr Puhle of the Goethe-University Frankfurt, will receive funding from the German Research Foundation (DFG) for two years. A project draft can be found at <http://www.hsfk.de/index.php?id=138>

**// Project About Systems of Violent Social Control in Indonesia and the Philippines Supported by Cluster of Excellence**

Since July 2008, Frankfurt University's Cluster of Excellence "The Formation of Normative Orders" has been supporting PRIF's project "Genesis, Structure and Functioning of systems of violent social control: An inter- and intra-regional comparison between various regions in Indonesia and the Philippines" directed by Dr Peter Kreuzer. The support is granted until the end of 2008. Please find a project draft at <http://www.hsfk.de/index.php?id=711>

**// Project on Regional Security Arrangements Promoted by Cluster of Excellence**

Since July 2008, Frankfurt University's Cluster of Excellence "The Formation of Normative Orders" promotes Dr Matthias Dembinski's project "Regional Security Arrangements as Barriers or Building Blocs of an Emerging Global Order". The promotion period expires by the end of 2008. To obtain longer-range furtherance, an application for a bigger project under the same research question will be brought on the way. To learn more about the project please see <http://www.hsfk.de/index.php?id=710>

**// Comenius Media Award for DVD about War in the Media**

The DVD "Krieg in den Medien" (War in the Media) was decorated with the Comenius EduMedia-seal and a medal for outstanding multimedia products. It was developed for children from the age of 12 and contains also didactical material for teachers. The DVD was developed in cooperation with the "Freiwillige Selbstkontrolle Fernsehen e.V." (Voluntary Self-Regulation of TV-Broadcasting) in Berlin, the "Institut für Bildung in der Informationsgesellschaft e.V." (Institute for Education in Information Society) in Berlin, and PRIF. The DVD can be ordered from the Bundeszentrale für politische Bildung (Federal Agency for Civic Education), it costs 6,- euros. PRIF researchers Prof. Dr Christian Büttner und Magdalena Kladzinski served as scientific counsellors of the project. For more information on the award or the DVD please click [http://www.hsfk.de/index.php?id=25&tx\\_ttnews\[tt\\_news\]=595&tx\\_ttnews\[backPid\]=5&cHash=f347f77594&L=1](http://www.hsfk.de/index.php?id=25&tx_ttnews[tt_news]=595&tx_ttnews[backPid]=5&cHash=f347f77594&L=1)

## 02// CONFERENCES & EVENTS

### // **“Exchanging Ideas on Europe 2008. Rethinking the European Union”, September 1-3, Edinburgh**

At the 38. annual conference of the University Association for Contemporary European Studies (UACES) Dr Wolfgang Wagner (PRIF) will present a paper entitled “Parliaments and European Security Policy. Mapping the Parliamentary Field”. This paper has been written jointly by him, Dr Nicole Deitelhoff (PRIF) and Dirk Peters (PRIF). The Edinburgh Europa Institute will host the event. Please find further information at <http://www.uaces.org/Edinburgh.htm>

### // **Lecture at the “Montagsgesellschaft” on the US Presidential Election in Frankfurt on 2 September**

The “Montagsgesellschaft e.V.“, the US Consulate General in Frankfurt and PRIF invited to a lecture on the US presidential election. Prof. Dr Stephen Wayne, researcher at the department for political science at Georgetown University, Washington D.C., USA, will hold the lecture and discuss with the auditorium. The event takes place on 2 September at the Westend Campus of Frankfurt University. We are sorry that it is fully booked already. For information about upcoming events by the “Montagsgesellschaft” please visit <http://www.montagsgesellschaft.de>

### // **Conference by the Protestant Academy Arnoldshain on the New Arms Race on 7-8 September**

The Friedensgutachten 2008 (State of Peace Yearbook) is the focus of a conference by the Evangelische Akademie Arnoldshain (Protestant Academy) that will be held on 7-8 September 2008. Dr Matthias Dembinski, Dr Bernhard Moltmann, Dr Annette Schaper, and Dr Bruno Schoch will present papers at the conference on „Die neue Hochrüstung sprengt alle Dimensionen - Was tun gegen die gefährliche Aufwärtsspirale?“ (The New Arms Race – what to do about the dangerous spiral?). Please find the programme and registration form at [http://www.evangelische-akademie.de/tagung\\_507.html](http://www.evangelische-akademie.de/tagung_507.html)

### // **Conference on British and US Foreign Policy at the London School of Economics, 18-19 September**

The British International Studies Association (BISA) and the United States Foreign Policy Working Group will hold their third Annual Conference at the London School of Economics on 18-19 September. Alexandra Homolar-Riechmann will give a lecture on “Loose Morals: Foundations of Neoconservatism“ (instead of “Philosophical Justification of Neoconservatism” which still can be found in the programme). Please find the conference’s programme at <http://americas.sas.ac.uk/events/programmes/BISA.php>

### // **Discussion with Bernhard Moltmann on Arms Exports on 18 September at Frankfurt**

On 18 September, a consultation of the Center for Ecumenical Work of the Protestant Church in Hesse and Nassau (EKHN) deals with ethical criteria and the control of arms exports. Dr Bernhard Moltmann participates as discussant. Simon Traut, Marburg University, will present the results of his research conveyed during an internship at PRIF (April – June 2008). This research focused on German arms exports to countries in which there are partner churches of the EKHN. Further information on this event can be found at <http://www.zentrum-oekumene-ekhn.de/297.0.html>

### // **Lecture by Bernhard Moltmann on Arms Exports on 24 September in Nuremberg**

„Rüstungsexporte - Überlegungen zu ethischen Kriterien und Kontrolle“ (Arms exports – reflections on ethical criteria and control) is the title of a presentation Dr Bernhard Moltmann will give on 24 September, 7.30 p.m., at the Evangelischen Stadtakademie (Protestant Academy) in Nuremberg. For details please visit <http://www.evangelische-stadtakademie-nuernberg.de/index.php?page=000&kat=110>

### // **Symposium about the State of Peace Yearbook 2008 in Koblenz on 25 September**

On 25 September, the Landeszentrale für politische Bildung Rheinland-Pfalz (Center for political education Rhineland-Palatinate), die Generaldirektion Kulturelles Erbe Rheinland-Pfalz (general management of Rhineland-Palatinate’s cultural heritage) and the editorial board of the Friedensgutachten (State of Peace Yearbook) invite to a symposium entitled „Uns geht’s gut - wir (ver-)kaufen Waffen! Neue Trends im Waffenhandel und der Rüstungswirtschaft?“ (We are well off – we sell/buy weapons! New trends in weapons trade and arms economy). Dr Bernhard Moltmann, Alexandra Homolar-Riechmann, and Dr Bruno Schoch will give presentations and participate in discussions. The symposium takes place at Festung (fortress) Ehrenbreitstein in Koblenz from 2 to 8 p.m. Further information and how to register can be found at <http://www.politische-bildung-rlp.de/friedens-unsicher.html>

### // **Signing of a Declaration on Science at the German National Library on 9 October**

On 9 October, a declaration on the role of science in the Frankfurt/Rhein-Main-Region will be signed at the German National Library. The declaration was developed under the lead of the Planungsverband Ballungsraum Frankfurt/Rhein-Main (Frankfurt/Rhine-Main Conurbation Planning Association) and will be signed by 150 directors, managers, presidents and other leading personnel of universities, research institutes, enterprises,

cultural institutions and associations under the presence of press and special guests. In this science declaration (Erklärung zur Wissensregion FrankfurtRheinMain) they formulate goals and claims on how to further the development of the „knowledge region“ (Wissensregion) to prevail in competition with other metropolitan areas. PRIF's director Prof. Dr Harald Müller will be one of the signatories of this document. More information about the declaration and the initiative can be found at <http://www.wissensportal-frankfurtrheinmain.de>

**// Harald Müller at the Opening Symposium of the Frankfurt Book Fair on 12 October**

On the occasion of the opening of the Frankfurt Book Fair 2008, an international symposium under the title “Imaginary East - Imaginary West. Trans-cultural Thinking” („Imaginärer Osten – Imaginärer Westen. Transkulturell denken“) will take place on 11 and 12 October at the Römer - City Hall Frankfurt. Prof. Dr Harald Müller will chair the discussion on “The Project European Union as ‘Fortress Europe’ or ‘Idea of Europe’” on 12 October, 9:30- 11:00 a.m. There is no entrance fee, but registration is obligatory via e-mail to [ripken@book-fair.com](mailto:ripken@book-fair.com)

**// Conference „Religion - Conflict - Peace“ at the Evangelische Akademie Villigst, 24-26 October**

At the annual conference of the research network Religion and Conflict from 24-26 October, Dr Claudia Baumgart-Ochse will give a presentation about „Religion in der Politikwissenschaft: Begriffe - Konzepte - Forschungsfelder“ (Religion in Political Science: Terms - Concepts - Research Areas). The conference is organized by the Evangelische Akademie Villigst (Protestant Academy) in co-operation with the Forschungsstätte der Evangelischen Studiengemeinschaft (Protestant Institute for Interdisciplinary Research). For further information please see <http://www.religion-und-konflikt.de/index.html>

**// Millennium Annual Conference at the London School of Economics 25-26 October**

The journal Millenium will hold its annual conference 2008 under the title „Interrogating Democracy in International Relations“. It takes place at the London School of Economis (LSE) on 25-26 October. There Dr Anna Geis and Dr Wolfgang Wagner will present their paper “How far is it from Königsberg to Kandahar?”. For further information and the detailed programme please visit <http://www.lse.ac.uk/Depts/intrel/millenn/>

**// Lothar Brock Speaks at Convention of „Bread for the World“ in Bonn on 30-31 October**

Prof. Dr Lothar Brock will be one of the speakers at the convention „Welche Wirkung wollen wir?“ (What effects do we want?). The event organized by “Bread for the World” (Brot für die Welt) will take place at the Gustav-Stresemann-Institute in Bonn on 30-31 October. At the convention, experience of five decades in development assistance will be discussed. The programme and how to register can be found at <http://www.brot-fuer-die-welt.de/>

### **03// LATEST PUBLICATIONS**

**// First Volume of PRIF's New Monography Series Published at Nomos**

The first volume of PRIF's new study series has been published with Nomos publishing house. It contains Jonas Wolff's dissertation and is entitled “Turbulente Stabilität. Die Demokratie in Südamerika diesseits ferner Ideale“ („Turbulent stability. Democracy in South-America still on this side of its distant ideals“). In this book, the author shows that neither leftist pressure nor mass protests can endanger democracy itself in Latin America. The cases of Argentina and Ecuador serve as empirical examples. The volume (ISBN: 978-3-8329-3388-3) costs 64,- euros. It is available at bookstores or can be ordered at Nomos <http://www.nomos.de>

**// In Volume 3 of PRIF's Series at Nomos, Dörthe Rosenow Analyzes the Role of the Military Commissioner in Germany**

In volume 3 of PRIF's monography series “Der Wehrbeauftragte im Transformationsprozess. Vom Kontrolleur zum Ombudsmann” (The Military Commissioner in a Transformation Process. From inspector to ombudsman), Dörthe Rosenow examines the changing role of the military commissioner and the Bundeswehr. The book (ISBN: 978-3-8329-3791-1) costs 24,- euros and can be purchased at bookstores or online at Nomos Publishing House: <http://www.nomos.de>

**// Routledge Book on Democracy and Security Edited by Evangelista, Müller, and Schörnig**

Together with Matthew Evangelista of the Peace Studies Program of Cornell University, Ithaca (NY), Harald Müller and Niklas Schörnig edited the anthology „Democracy and Security. Preferences, norms and policy making“. Authors from the Peace Study Program at Cornell University and from PRIF analyze how specific democratic norms and preferences affect security policies. The volume (ISBN: 978-0-415-43389-1) costs approx. 90,- euros and it is published with Routledge. It can be ordered online at <http://www.routledge.com/>

**// In HSFK-Report No. 4/2008 Carsten Rauch Examines India's Foreign Policy after Independence**

In HSFK-Report No. 4/2008 „Blockfreiheit ade? Wandel und Konstanz der indischen Außenpolitik seit der Unabhängigkeit“ (Constancy and change of foreign policy in post-colonial India), Carsten Rauch shows that the Indian non-alignment strategy as well as the deviation from it after the end of the Cold War are just strategic tools to promote the one consistent goal, that turning India into a major world power. Rauch denies, therefore, a crucial ideological change in Indian foreign policy. A hard copy can be ordered for the price 6,- euros. A pdf-file can be downloaded from <http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/report0408.pdf>

**// In HSFK-Report 3/2008 Hans-Joachim Schmidt Discusses the Future of the Conventional Arms Control in Europe**

In HSFK-Report 3/2008 “Ende oder Neuordnung der konventionellen Rüstungskontrolle?” (The End or Re-organization of Conventional Arms Control in Europe?), Hans-Joachim Schmidt describes the main issues of the CFE (Treaty on Conventional Forces in Europe) and the adapted treaty (aCFE) as well as the reasons for the blockade of the aCFE. He concludes with proposals for the re-organization of conventional arms control in Europe. The publication can be purchased for 6,- euros as a hard-copy or be downloaded as a pdf-file free of charge from <http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/report0308.pdf>

**// PRIF Report No. 83 by Heidrun Zinecker on the Escalation of Violence in Honduras**

In PRIF Report No. 83 “Violence in a Homeostatic System – The Case of Honduras”, Heidrun Zinecker shows how the state Honduras can function in spite of the weak security sector and the high rate of criminal violence. In March 2008, this text had already been published in German as HSFK-Report 1/2008 „Gewalt im Gleichgewichtssystem – Der Fall Honduras“. The PRIF Report is available as a hard copy which costs 10,- euros. Moreover, it is available as a free pdf-download from <http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/prif83.pdf>

**// HSFK-Standpunkt 1/2008 by Giorgio Franceschini on the Chances of a Nuclear-Free Europe**

Most of the people in Europe reject the stationing of nuclear weapons in their countries. Giorgio Franceschini discusses in the Standpunkt No. 1/2008 “Naives Hirngespinnst oder reale Option? Perspektiven für ein kernwaffenfreies Europa” (Naive Fantasy or Real Option? Chances of a nuclear-free Europe) the chances of a nuclear-free zone in Europe. Do nuclear weapons lull people into a false sense of security or is it irresponsible to eliminate them? [http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/Standpunkte-1-2008\\_\\_bildschirmoptimiert\\_.pdf](http://www.hsfk.de/fileadmin/downloads/Standpunkte-1-2008__bildschirmoptimiert_.pdf)

**04// STAFF**

**// Elke Krahnemann will be Visiting Fellow at PRIF for One Year**

From 1 October, Dr Elke Krahnemann from the Department of Politics of the University of Bristol will be visiting fellow at PRIF until September 2009. During this period she will be holder of an Alexander von Humboldt-research grant. Her research focuses on the privatization of security. More information about Dr Elke Krahnemann is available at <http://seis.bris.ac.uk/~poxek/>

**// Anna Geis Again Visiting Professor at Frankfurt University**

Dr Anna Geis will again be visiting professor at the Political Science Institute (Focus on International Relations and Foreign Politics) at Frankfurt University. During winter term 2008/2009, she will lecture four classes which are listed at <http://univis.uni-frankfurt.de/prg?search=persons&fullname=Geis,Anna&show=info>

**// Nicole Deitelhoff Stays at Bremen University for Another Semester**

Dr Nicole Deitelhoff will stay at Bremen University for another semester. During the winter term 2008/2009 she will have a „researching professor position“ (Forschungsprofessur). During the last summer term she was already visiting professor at Bremen. Please find further information on Dr Nicole Deitelhoff at [http://www.hsfk.de/index.php?id=10&no\\_cache=1&detail=136&no\\_cache=0&cHash=84b87b417a](http://www.hsfk.de/index.php?id=10&no_cache=1&detail=136&no_cache=0&cHash=84b87b417a)

**// Philip Liste Now Research Fellow at Goethe-University Frankfurt**

Since June 2008, Philip Liste has been research fellow at the Institute for Political Science of the Goethe-University Frankfurt. Before, he had been research associate at PRIF since January 2004. His lectures at the Goethe-University can be found at <http://www.gesellschaftswissenschaften.uni-frankfurt.de/pliste>



---

---

Die HSFK ist nicht für den Inhalt externer Webseiten verantwortlich.

Über Kritik und Anregungen freuen wir uns per E-Mail an: [newsletter@hsfk.de](mailto:newsletter@hsfk.de)

PRIF is not responsible for the content of external web sites.

If you have any suggestions or comments regarding this newsletter, please feel free to contact us at:  
[newsletter@hsfk.de](mailto:newsletter@hsfk.de)

---

Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK)

Peace Research Institute Frankfurt (PRIF)

Leimenrode 29 - 60322 Frankfurt

Achtung! Neue Adresse ab 1.1.2009: Baseler Straße 27-31 - 60329 Frankfurt

Please note: New address from 1 January 2009: Baseler Straße 27-31 - 60329 Frankfurt

Tel.: ++49 - (0)69 - 95 91 04 0

Fax: ++49 - (0)69 - 55 84 81

<http://www.hsfk.de> - <http://prif.org>

[newsletter@hsfk.de](mailto:newsletter@hsfk.de)